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Informe del rector al Consell Social 

21 de desembre de 2015 
 
 
ESEIAAT 
Em complau especialment informar‐vos que amb data del 24 de novembre s’ha publicat en el 
Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya (DOG) la creació de la nova Escola Superior 
d’Enginyeries Industrial Aeronàutica i Audiovisual de Terrassa (ESEIAAT). 

 
Aportació extra per a la implementació dels canvis en l’estructura   
Informar‐vos que en els darrers mesos hem obtingut un suport extraordinari de la Secretaria 
d’Universitats i Recerca per la reestructuració de la Universitat que estem duent a terme, tant 
pel que fa a la nova estructura de departaments, com a la unió de l’ETSEIAT i l’EET en la nova 
ESEIAAT, com a la creació de les UTG. En concret hem rebut 500.000 euros que ens han 
d’ajudar a implementar els canvis que tenim previstos. 

 
Sessió oberta amb el rector  
El 2 de desembre, coincidint amb l’equador de la meva elecció com a rector, vaig oferir una 
trobada amb el PDI i PAS que va ser emesa des de l’Auditori de l’edifici Vèrtex pel canal UPCtv i 
a la qual estaven connectats els diferents campus per videoconferència per tal d’afavorir la 
participació. Durant la sessió vaig presentar algun dels trets clau de la política que hem portat 
a terme durant aquests darrers dos anys i vaig tractar de donar resposta a les preguntes que es 
van anar plantejant. 
 
EEBE 
El dia 3 de desembre em vaig reunir, juntament amb la vicerectora d’Ordenació Acadèmica, 
Maribel Rosselló, el vicerector d’Estudiants, Sisco Vallverdú, la directora de l’ETSEIB, Neus 
Consul, i el delegat del rector per al Campus Diagonal Besòs, Luis Llanes, amb els estudiants 
d’Enginyeria Química i de d’Enginyeria de Materials que cursaran estudis en l’Escola 
d’Enginyeria Barcelona Est (EEBE) per tal d’informar sobre la creació de la nova escola i la 
modificació prevista dels plans d’estudi d'enginyeria Química i d'Enginyeria de Materials.  
Els estudiants d’Enginyeria Química ens van lliurar un manifest i van presentar una sèrie de 
reivindicacions que vam escoltar i ens vam comprometre a crear una taula de treball amb 
participació d'una representació dels estudiants i la direcció de l'ETSEIB. Després de reordenar 
les nostres propostes vàrem contrastar‐les amb l'Agència de Qualitat del Sistema Universitari 
(AQU). Posteriorment ens hem reunit amb els estudiants i amb la direcció de l'ETSEIB per a 
trobar una solució que permeti als estudiants de 3er i 4rt completar els seus estudis a l'ETSEIB i 
que encaixi en el marc de la modificació dels plans d'estudi. 
 
Consell Interuniversitari de Catalunya (CIC) 
El 14 de desembre es van celebrar reunions de la Permanent i de la Junta del CIC. A la 
Permanent el govern va proposar a les universitats públiques el professor Josep Domingo 
Ferrer, de la Universitat Rovira i Virgili, com a nou director del programa Serrra Húnter. El 
govern ha d'escoltar les universitats públiques abans de fer el nomenament. Totes les 
universitats vam estar d'acord en l'adequació del candidat com a director del programa. 
Encara a la permanent se'ns va informar que les noves normatives de pagaments del Fons de 
Liquiditat Autonòmica (FLA) consideren les universitats de forma prioritària, la qual cosa 
s'aprofitarà per pagar el deute històric reconegut a les universitats. També es va plantejar una 
estratègia per tal de no perdre les places d'oferta pública d'ocupació de 2015 en el càlcul de 
places de promoció a catedràtic que no computen en la taxa de reposició. 



 
Ja a la Junta, el nou secretari d’Universitats i Recerca, Lluís Jofre, va fer una valoració política 
molt positiva dels resultats en l'àmbit universitari del període que acaba. Va plantejar la 
promoció de PAS i de PDI com a temes urgents a tractar durant 2016, així com la situació 
econòmica dels diversos parcs científics. Com no podia ser d'altra manera també es va 
comentar el tema dels preus de les matrícules i es va posar de manifest la voluntat d'equiparar 
preus de grau i de màster. Es va valorar el cost de tornar als preus de matrícula de 2010 en uns 
80 milions d'euros i el de la gratuïtat, en 250 milions. La possibilitat d'actuar en alguna 
d'aquestes vies, si de cas en la primera, dependrà de la partida que el pressupost de la 
Generalitat de Catalunya per a 2016 acabi destinant a Universitats i Recerca.  
 
Aprofitant el canvi de direcció del programa Serra Húnter es va presentar també un document 
amb el seguiment del programa i una nota sobre els treballs per a la programació de l'oferta 
d'estudi corresponent al curs 2017‐2018. Sobre aquesta darrera val la pena esmentar que 
desde la SUR es demana que les propostes siguin de centre docent o d'àmbit de coneixement i 
que incloguin l'oferta d'estudis de grau i de màster; que no tenen perquè ser homogènies pel 
que fa a la relació grau‐estudis generalistes, màster‐estudis especialitzats. També que, amb 
caràcter general, les propostes no han d'implicar un increment en el nombre de places ofertes 
adreçades al mercat local, ni en el nombre de titulacions de grau.  
 
El calendari establert per la Comissió de Programació i Ordenació Acadèmica deixa els mesos 
de gener i febrer de 2016 perquè les universitats concretin els seus projectes acadèmics a 
nivell de centre o d'àmbit. Març i abril de 2016 es dedicaran a contrastar aquests projectes 
amb la DGU i els mesos d’abril i maig per debatre‐les al si de la CPOA de manera que es 
prenguin decisions a la junta del CIC al final de semestre. Aquest calendari està supeditat però 
als resultats de les eleccions del proper dia 20 de desembre atès que hi ha formacions que 
defensen retirar el decret de regulació de la durada dels estudis de grau i màster. 
 
 
ACUP 
El dia 19 de novembre va tenir lloc el seminari internacional “Innovació per a la competitivitat 
territorial”, que va organitzar Plataforma Coneixement, Territori i Innovació que impulsa 
l’Associació Catalana d’Universitats Públiques (ACUP) al qual vaig assistir en qualitat de 
president de l’ACUP. Durant la sessió vaig presentar l’Agenda per a la innovació i la 
competitivitat de Catalunya 2015‐2020. L’Agenda, que vol situar la innovació al centre de les 
prioritats col∙lectives i les polítiques públiques, alerta tant al govern català com a la societat en 
general sobre la situació de davallada de la competitivitat a Catalunya respecte a Europa. 
Podeu consultar el document a 
http://plataformacti.cat/sites/default/files/noticia/203/documents/agenda_per_a_la_innovaci
oe_i_la_competitivitat_de_catalunya_2015‐2020.pdf 
 
També en el marc de l’ACUP i amb l’objectiu de proporcionar visibilitat a la recerca i a la 
transferència que es duu a terme des del sistema català, vaig presentar la nova edició de 
l’Informe d’Indicadors de Recerca i Innovació 2015 (http://www.indicadorsuniversitats.cat/). El 
volum inclou enguany un monogràfic dedicat a l’emprenedoria universitària. 
 
Val a dir que el document presenta el gran potencial del sistema català de recerca i innovació, 
malgrat els continuats descensos en la inversió en R+D. L’informe mostra igualment que 
encara queda molt recorregut pel que fa a que les universitats desenvolupin un rol plenament 
actiu en la generació d’innovació. 
 



Pel que fa a la UPC, en aquest document trobareu l’evidència que hem de millorar molt en la 
producció científica si tenim ens comparem amb les altres universitats catalanes.  
 
 
AQU 
El 30 de novembre va tenir lloc la constitució del Consell de Govern d’AQU Catalunya després 
de l’aprovació de la nova llei de l’Agència. Durant la sessió es van aprovar diversos temes 
relatius a la composició de la Comissió d’Avaluació institucional, i la d’Apel∙lacions, així com  
adaptacions de les comissions de Professorat Lector i Professorat Col∙laborador i de la de 
Valoració de Mèrits i Activitats Individuals a la Comissió d’Avaluació de la Recerca, entre altres. 
Cal assenyalar que durant la reunió vaig demanar quins són els criteris pels quals l’AQU avalua 
o no els nous trams de docència i recerca al professorat agregat interí. Aquesta qüestió es va 
aprofitar per tractar el tema al si del Consell de Govern d’AQU, que va quedar emplaçat per 
conèixer i debatre en una propera sessió els arguments jurídics aportats des de la Presidència. 
 
 

Altres 
Informar‐vos també que dos dels nostres investigadors, els professors Marino Arroyo i  Víctor 
Rotger, han aconseguit la selecció de dos dels seus projectes ‐‐“Epithelial cell sheets as 
engineering materials: mechanics, resilience and malleability” i ”Euler systems and the 
conjectures of Birch and Swinnerton‐Dyer, Bloch and Kato"‐‐  en el programa Consolidator 
Grant de l’European Research Council (ERC).  

Així mateix vull destacar que després del procés d’al∙legacions de l’avaluació de la convocatòria 
de Campus d’Excel∙lència Internacional (CEI)  el projecte Campus Energia ha obtingut la 
qualificació  A+. 

 
 
 
 
Altres activitats 

 Assistència al Consell de Govern i Consell de Direcció d’AQU Catalunya. 

 Assistència al Patronat del Parc UPC, de la Fundació b_TEC, de l’Institució Catalana de 
Recerca i Estudis Avançats (ICREA), del Centre Tecnològic de Manresa (CTM), de la 
Fundació i2cat i de BIOCAT. 

 Assistència a la Junta de l’ICE. 

 Assistència al Consell Científic de CIT UPC. 

 Assistència a la Comissió Permanent  i a la Junta del CIC. 

 Reunió amb la directora del Departament d’Enginyeria Tèxtil i Paperera, Teresa Vidal. 

 Reunió amb el director de l’ICE, David López, amb l’assistència del vicerector 
d’Estudiants, Sisco Vallverdú. 

 Reunió amb el delegat del rector al CEIB, Robert Piqué, i el sotsdirector de Política 
Acadèmica de l’EUETIB, Spartacus Gómariz. 

 Reunió amb el síndic de Greuges, Xavier Ortega. 

 Reunió amb el delegat del rector al KIC Innoenergy, Francesc Guinjoan. 

 Assistència a la presa de possessió conjunta del nou director de l’ESEIAAT, Miguel 
Mudarra; el nou delegat del rector per al Procés de Fusió de l’ETSEIAT i l’EET i delegat 
del rector al Campus de Terrassa, Xavier Cañavate; la nova delegada de l’Àrea de 
Planificació Acadèmica i Estratègica i de Qualitat de l’ESEIAAT, Maria Dolores Álvarez; 
la nova delegada del rector per a l’Àrea de Promoció, Empresa i Recerca i 



Internacionalització de l’ESEIAAT, Núria Garrido, i el nou delegat del rector per a l’Àrea 
Acadèmica de l’ESEIAAT, Xavier Roca. 

 Reunió amb el secretari executiu de l’ACUP, Josep M. Vilalta. 

 Reunió amb el director general de Recerca, Josep M. Martorell. 

 Reunió amb  Francesc Fajula i Rüdiger Schmidt, Innovation Director i Head of Global IT 
and Digital Transformation del Banc de Sabadell respectivament, amb l’assistència de 
la cap de Gabinet del rector, Annarosa Cánovas. 

 Reunió amb el president de l’organització sectorial PIMEC Logística, Ignasi Sayol, i el 
membre de la Comissió Executiva de PIMEC Logística i gerent de l'empresa Labware, 
Andreu Pérez, amb l’assistència del secretari general, José M. Sallán. 

 Reunió el professor Pere Macias. 

 Reunió amb el director general de Leitat, Joan Parra, i el director de Desenvolupament 
Corporatiu de Leitat, Sergi Artigas, amb l’assistència de la vicerectora de Transferència 
de Coneixement, Esther Real.  

 Reunió amb la quarta tinent d’alcalde de l’Ajuntament de Barcelona, Janet Sanz, i el 
gerent de la Fundació b_TEC, Jordi Bosch, amb l’assistència de la gerent Olga Lanau i la 
cap de Gabinet del rector, Annarosa Cánovas. 

 Assistència a l’acte de signatura del conveni amb CISCO. 

 Assistència a “La Noche de la Economía”, acte de lliurament de premis de 
elEconomista.es, en el que la UPC va ser guardonada pel projecte Creative Lab. 

 Assistència a la Jornada en motiu del 10è aniversari de les càtedres del Consejo de 
Seguridad Nacional. 

 En qualitat de president de l’ACUP: 
o Assistència a la Presentació de l’Informe d’Indicadors de Recerca i Innovació de 

les universitats públiques catalanes 2015. 
o Entrevista amb la periodista de l’Econòmic (El Punt Avui), Berta Roig. 


